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پیگیریوضعیتایرانیان
بهگروگانگرفتهشده

با  قوه قضائیه  بین الملل  امور  معاون 
اشاره به اقدامات مختلف برای آزادی اتباع 
ایرانی گفت: ما پیگیر وضعیت ایرانیان 
به گروگان گرفته توسط آمریکا هستیم. 
کاظم غریب آبادی اظهار داشت: آمریکا از 
ناقضان اصلی حقوق بشر در عرصه داخلی 
و بین المللی است و حقوق بشر برای آمریکا 
صرفا ابزاری برای اعمال فشار سیاسی بر 
کشورهای مستقل جهت حصول به اهداف 
سیاست خارجی خود است. وی تصریح کرد: 
اقدامات آمریکا با هیچ وسیله  ای قابل توجیه 
نیست، آمریکا بزرگ ترین دشمن بشریت 
است. وقت آن فرا رسیده است که جامعه 
بین المللی آمریکا را بابت جنایت هایش 
پاسخگو کنند؛ سازمان های بین المللی 
متأسفانه سیاست زده شدند و به همین 
دلیل باید از افکار عمومی شروع کرد و 
این فشار در ادامه از طریق سازمان های 

بین المللی تداوم یابد. 
 
مشکلیدرمنابعارزینداریم

نماینده مردم تبریز در رابطه با ارسال 
برای  از سوی دولت  لایحه دوفوریتی 
جلوگیری از افرایش قیمت برخی کالاها 
گفت: مجلس با نظر رئیس جمهور موافق 
است و از لایحه دولت حمایت می کند.  
طبعا برای کنترل تورم در سالجاری با 
توجه به اقدامات زیربنایی که دولت برای 
اصلاح اقتصادی کشور در دست دارد که در 
بلندمدت اقتصاد را به ثبات خواهد رساند، 
باید به دولت کمک شود. محمد رضا میرتاج 
الدین گفت: بانک مرکزی نسبت به ارز 
صادراتی که در اختیار صادر کنندگان است، 
تصمیم درستی گرفت تا بتوانند با قیمت 
توافقی ارز در صرافی ها عرضه کنند. در 
ارز خانگی یعنی ارز آزاد که در دست مردم 
است، دولت دو تصمیم درست گرفت، یکی 
اینکه بتوانند در صرافی های رسمی با قیمت 
توافقی عرضه کنند و دوم حساب ارزی 
داشته باشند، جای ارز خانه و صندوق امانات 
نیست، جای آن بانک است. باید این را دولت 
اعلام کند و این اطمینان را ایجاد کند.  
حساب ارزی مثل حساب ریالی است و بانک 

مرکزی اعلام می کند. 
 

آمادگیتهرانبرای
توقفبحراندراوکراین

در تماس تلفنی وزیران امور خارجه ایران 
و اوکراین، دو طرف در مورد برخی موضوعات 
مورد اهتمام مشترک گفت وگو و تبادل 
نظر کردند. حسین امیرعبداللهیان در این 
گفت وگوی تلفنی ضمن تاکید مجدد بر 
موضع اصولی جمهوری اسلامی ایران مبنی 
بر مخالفت با جنگ، با توجه به دیدار اخیر 
رئیس جمهوری ایران و ولادیمیر پوتین، 
رئیس جمهوری روسیه، در ترکمنستان و 
مذاکرات وزیران امور خارجه ایران و روسیه و 
ضمن یادآوری موضع ایران  در مورد ضرورت 
تمرکز بر راه حل سیاسی و دوری از جنگ در 
اوکراین، بر آمادگی ایران برای پیگیری راه 
حل دیپلماتیک و مساعی جمیله جهت توقف 
بحران در اوکراین تاکید کرد. وزیر امور خارجه 
گفت: از ابتدا اعلام کردیم که ضمن توجه به 
ریشه بحران، با توسل به جنگ مخالف هستیم 
و جنگ را راه حل مناسبی برای حل و فصل 
مسائل نمی دانیم. امیرعبداللهیان اظهار کرد: 
رابطه جمهوری اسلامی ایران و اوکراین طی 
سه دهه گذشته همواره مبتنی بر دوستی، 
احترام و منافع متقابل و همکاری بوده است و 
ما آمادگی داریم در چارچوب توافقی که برای 
گشایش کریدور حمل غلات در دریای سیاه 

ایجاد می شود، مشارکت کنیم. 
 
اظهاراتنمایندگانحاضردر
جلسهشورایامنیتدربارهایران

نمایندگان حاضر در جلسه شورای امنیت 
سازمان ملل اظهاراتی را درباره ایران مطرح 
کردند. رزماری دیکارلو، نماینده سازمان 
ملل در جلسه شورای امنیت عنوان کرد که 
مدیر کل سازمان ملل در گزارش اخیر خود 
به اطلاع شورای امنیت رسانده است که 
ایران تصمیم گرفته تا دوربین های آژانس 
اتمی در چندین سایت را بردارد و این مساله 
ممکن است برای اطلاعات جمع آوری شده 
آژانس »تبعاتی زیانبخش« داشته باشد. او 
در ادامه گفت که توانایی آژانس اتمی در 
تایید فعالیت های هسته ای ایران و تضمین 
ماهیت صلح آمیز آن کلید اجرای کامل و 
موثر برجام است. اولاف اسکوگ، نماینده 
اتحادیه اروپا در سازمان ملل نیز در اظهاراتی 
گفت: پیام من این است که باید بر اساس 
متن توافقی که روی میز در دسترس است، 
از فرصت  برای نهایی سازی توافق استفاده 
شود. حال زمان آن است که بر آخرین 
مشکلات برجسته غلبه کنیم، توافق را به 
نتیجه رسانده و برجام را احیا کنیم. او افزود: 
ما کاملا متوجه ایم که ایران در پی خروج 
آمریکا از برجام و اعمال مجدد تحریم های 
یکجانبه آمریکا -  که پیش تر برداشته شده 
بودند -  با پیامدهای اقتصادی منفی مواجه 

شده است و ما از این بابت عمیقا متاسفیم. 

خبـــر

یوسف مولایی
کارشناس مسائل بین الملل

»آرمانملی«تحولاتپیراموناحیایبرجامرابررسیمیکند

 از عدم نتیجه گیری مذاکــرات در دوحــه 
 تـــا   بررسی قطعنــامــه 2231 

تختروانچی:آمریکاباجدیتعملکندتوافقدورازدسترسنیست
شورایامنیت:ازآمریکامیخواهیمتمامتحریمهایایرانرالغوکردهیاآنهاراکاهشدهد

آرمانملی-حمیدشجاعی:مذاکرات 
3 جانبه و غیرمستقیم احیای برجام که از 
سه شنبه گذشته در دوحه قطر با حضور مذاکره 
کنندگان ارشد ایران، آمریکا و نماینده اتحادیه 
اروپا به مدت 2 روز در جریان بود هر چند که 
در روز اول بسیار امیدوار کننده نشان داد اما 
آنطور که برخی منابع خبر دادند در روز دوم 
مشکلات و اختلافاتی در مذاکرات رخ داد 
که باعث شد طرفین نتوانند در این دور از 
مذاکرات دوحه به توافق دست پیدا کنند و 
به همین جهت نیز به پایتخت ها بازگشتند. 
این در حالی است که نگاهی به مواضع طرفین 
مذاکره به خوبی نشان می دهد که نوع رویکرد و 
برداشت آنها از روند مذاکرات و احتمال احیای 
برجام چگونه است. طرف ایرانی که همچنان 
مذاکره را تنها راه احیای برجام می بینند و هر 
چند که دور اول مذاکرات در دوحه به نتیجه ای 
منتج نشد اما ایران معتقد است اگر طرفین 
دیگر به ویژه آمریکا عزم رسیدن به توافق را 
داشته باشند توافق در دسترس خواهد بود. 
این در حالی است که آمریکایی ها همچنان 
به زیاده خواهی های خود ادامه می دهند و 
عدم نتیجه گیری در مذاکرات دوحه را به دلیل 
خواسته های فرا برجامی ایران دانسته اند. 
موضع اتحادیه اروپا نیز به ایران نزدیک تر 
است و آنها ادامه مذاکرات را گامی مثبت 
در راستای رسیدن به توافق می دانند. چه 
اینکه انریکه مورا هماهنگ کننده مذاکرات 
روز چهارشنبه در توئیتی نوشت: »دو روز 
مذاکرات نزدیک در دوحه بر سر برجام داشتیم. 
متأسفانه هنوز پیشرفتی که تیم اتحادیه اروپا 
به عنوان هماهنگ کننده نسبت به حصول 
آن امیدوار بودند، به دست نیامده است. ما 
به کار با ضرورت بیشتر برای بازگرداندن 
ثبات منطقه ای و توافق کلیدی عدم اشاعه 
هسته ای به مسیر خود ادامه خواهیم داد. «این 
در حالی است که اگر به واقع به مساله بنگریم 
باید به این پرسش پاسخ دهیم که اساسا چرا 
مذاکرات قطر نتیجه نداد؟ آنچه مسلم است 
گویا آمریکایی ها از پذیرفتن آنچه خواست 
ایران بوده مبنی بر خروج سپاه پاسداران از 
لیست گروه های تروریستی و منتفع شدن 
از عواید اقتصادی برجام سر باز زده اند و بر 
موضع خود در نشست G7 پافشاری کرده اند. 
همین امر نیز باعث شده تا طرفین به موضعی 
مشترک در جهت رسیدن به توافق نائل نیایند.  

از سوی شنیده می شود امیر عبداللهیان در 
نامه ای به آیت ا... رئیسی خواستار تغییردر تیم 
مذاکره کننده شده است و مهدی صفری و 
محمدرضا غائبی را به عنوان گزینه پیشنهادی 
داده است. امیرعبداللهیان معتقد است تیم 
فعلی روند مذاکرات را به سمت فرسایش پیش 
برده و باید با روی کار آمدن یک تیم هماهنگ 
با دولت و مجلس از طرف مقابل امتیازگیری 

حداکثری کرده و به یک توافق پایدار رسید. 
دردوحهباجدیتعملکردیم

نماینده دائم ایران در سازمان ملل با بیان 
اینکه ما در مذاکرات دوحه که جدی و مثبت 
بود با جدیت عمل کردیم، اظهار داشت: توپ 
در زمین آمریکا است و اگر آمریکا واقع بینانه 
عمل کند و قصد جدی خود را برای اجرای 
تعهداتش نشان دهد، توافق دور از دسترس 
نیست. مجید تخت روانچی در نشست شورای 
امنیت گفت: مجددا تاکید کردم که برجام 
یک دستاورد دیپلماتیک چندجانبه است که 
به سختی به دست آمده و بهترین گزینه ای 
است که جایگزینی برای آن وجود ندارد. وی 
افزود: ما پیام های قوی در تجدید حمایت از 
احیا و اجرای کامل برجام دریافت کردیم. 
با این وجود، بدیهی است که دلایل اصلی 
وضعیت کنونی، خروج غیرقانونی آمریکا از 
برجام و اعمال مجدد تحریم ها و همچنین عدم 
اراده سیاسی سه کشور اروپایی برای انجام 
تعهداتشان است. نماینده ایران در سازمان 
ملل اظهار کرد: ایران به دیپلماسی چندجانبه 
متعهد است که نتیجه آن، باید تضمین لغو 
موثر و قابل راستی آزمایی همه تحریم های 
غیرقانونی باشد. تخت روانچی خاطر نشان 
کرد: ما در مذاکرات دوحه که جدی و مثبت 
بود با جدیت عمل کردیم. مانند گذشته، برای 
مرحله بعدی مذاکرات با هماهنگ کننده 
اتحادیه اروپا در تماس خواهیم بود. وی ادامه 
داد: هیات مذاکراتی ما آماده است که دوباره 
به طور سازنده وارد گفت وگو شده تا به توافق 
برسیم. توپ در زمین آمریکا است و اگر آمریکا 
واقع بینانه عمل کند و قصد جدی خود را برای 
اجرای تعهداتش نشان دهد، توافق دور از 

دسترس نیست. 
نشستسازمانملل

پنجشنبه بود که نشست شورای امنیت 
سازمان ملل متحد برای بررسی گزارش دبیر 
کل سازمان ملل از اجرای قطعنامه شورای 

امنیت با حضور اعضا برگزار شد. در همین راستا 
رزماری دی کارلو معاون دبیر کل سازمان ملل 
در امور سیاسی و صلح با قرائت سیزدهمین 
گزارش دبیر کل سازمان ملل افزود: دستیابی 
به برجام به یک دیپلماسی قاطعانه نیاز دارد. 
احیای آن به تلاش و صبر بیشتری نیاز دارد. 
دی کارلو همچنین بیان کرد: ما بار دیگر از 
آمریکا می خواهیم تمام تحریم های ایران را 
لغو کرده یا آنها را کاهش دهد و معافیت های 
تحریمی در مورد تجارت نفت و گاز ایران را 
تمدید کند.  این در حالی است که ریچارد  ام.

میلز معاون نمایندگی آمریکا در سازمان ملل 
در این نشست مدعی شد در دور اخیر مذاکرات 
در دوحه قطر ایران همچنان خواسته هایی 
را مطرح کرد که فراتر از برجام است. ایران 
هنوز هیچ فوریتی برای نهایی کردن توافق از 
خود نشان نداده است. همچنین ژانگ جون 
سفیر و نماینده چین در سازمان ملل نیز در 
سخنانی گفت: آمریکا باید اشتباه های خود 
را جبران کند و به سرعت یک تصمیم سیاسی 
بگیرد. دیمیتری پولیانسکی معاون نمایندگی 
روسیه در سازمان ملل نیز در این نشست گفت: 
تحریم های یک جانبه آمریکا علیه ایران مغایر 
با برجام هستند. آنتونیو گوترش دبیر کل 
سازمان ملل متحد سیزدهمین گزارش خود از 
اجرای قطعنامه 223۱ شورای امنیت را هفته 
گذشته به این شورا ارائه داد و در آن بر ضرورت 
رفع تحریم های هسته ای یکجانبه آمریکا علیه 
ایران و بهره مندی ایران از مزایای اقتصادی 

برجام تاکید کرد. 
بیانیهتروئیکایاروپا

تروئیکای اروپایی در بیانیه ای مشترک 
پیش از آغاز جلسه شورای امنیت سازمان ملل 
متحد برای بررسی روند اجرای قطعنامه 223۱ 
از ایران خواستند تا از فرصت دیپلماتیک 
مذاکرات وین برای احیای برجام استفاده کند. 
در این بیانیه مشترک که روز پنجشنبه منتشر 
شده، آمده است: ما از ایران می خواهیم که از 
تشدید فعالیت  هسته ای دست بکشد و از آنها 
بازگردد، همکاری کامل با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی را از سر بگیرد و از فرصت باقیمانده 
روی میز -  که به نفع دولت و ملت ایران است 
استفاده کند.« انگلیس، آلمان و فرانسه در 
ادامه این بیانیه آورده اند: »ما حمایت کامل 
خود را نسبت به تلاش های هماهنگ کننده 

برجام جهت احیای برجام ابراز می کنیم.« 

پس از اینکه مذاکرات دوحه منتج به نتیجه نشد با اینکه 
ایران و برخی طرف ها مذاکرات مجددی را برای رسیدن 
به توافق دنبال می کنند اما به نظر می رسد که اگر غربی ها 
نخواهند از مذاکره طرفی ببندند موضع آنها احتمالا رفتن 
به سمت اجرای مکانیزم ماشه خواهد بود. اما حداقل در حال 
حاضر اروپایی ها و آمریکا نمی خواهند این موضع را اتخاذ کنند 
و این موضع آخرین تصمیم و آخرین موضع برای آنهاست و 
زمانی که مذاکرات صد درصد به بن بست برسد به این سمت 
و سو خواهند رفت. هر چند که اکنون مذاکرات سخت شده 
اما هنوز طرفین شکست مذاکرات را اعلام نکرده اند که بگویند 
دیگر مذاکره ای نخواهیم داشت. البته مساله این است که شاید 
این مساله طبیعی به نظر برسد که مذاکره طرفین پس از 3 ماه 
سریعا به توافق نرسد و چند دور دیگر احتیاج باشد تا طرفین 
به یک مذاکره با هم دست پیدا کنند چرا که هر طرفی از هر 
فرصتی استفاده می کند که امتیازاتی بگیرد و از هر فرصتی 
استفاده می کند که این مساله را پیش ببرد. لذا نهایتا به نظر 
می آید که گزینه دیگری وجود ندارد و بدیل عدم مذاکره برای 
دنیا و کشورمان بسیار پرهزینه خواهد بود. در این صورت اگر 
از مذاکرات نتیجه ای نگیریم قطعا از سوی طرفین به ویژه 
غربی ها متهم خواهیم شد که ایران در مسیر فعالیت هسته ای 
غیر صلح آمیز حر کت می کند و از این جهت فشارها بر ایران 
افزایش خواهد یافت. گرچه الان مقداری به ما فشار می آورند 
ولی همچنان به عنوان کشوری که تعهدات بین المللی خود 
را در خصوص فعالیت های هسته ای زیر پا گذاشته برخورد 
نمی کنند. امروز مسائلی مطرح می کنند که یکی از ابعاد 
احتمالی نظامی برخی فعالیت های ایران که قبلا پرسش هایی 
شده و ایران یا جواب نداده و یا جواب کامل نداده است. ولی 
هنوز صحبتی از اینکه ایران N. P. T  را نقض می کند نیست.  
همه مباحث بر سر این است که ایران برجام را رعایت نکرده یا 
تخلف کرده که در این راستا نیز باید گفت تخلفی از سوی ایران 
سر نزده است و چون ابتدا آمریکا از برجام به طور غیرقانونی 
خارج شد. اقدامات متقابل ایران همه در چارچوب برجام بوده 
و هیچ گونه نقضی اتفاق نیفتاده است. البته نباید این مهم 
را نادیده گرفت که هر روز که می گذرد کار برای طرفین در 
راستای رسیدن به توافق سخت تر می شود. حال اینکه در این 
شرایط رویکرد ایران به مساله مذاکرات چگونه است و چگونه 
برخوردی دارند به نظر می رسد که هنوز نباید ناامید بود و قدر 

مسلم مذاکرات دوباره از سر گرفته شده و فعال خواهد شد.

با وجود اینکه دولت با مجلس همفکر است و این انتظار 
می رود که نهایت تعامل و همکاری وجود داشته باشد اما با 
توجه به ساختار این مجلس که در تقابل با دولت قبل شکل 
گرفته و به جای رویکرد ایجابی نوع نگاه انتقادی را در دستور 
کار قرار داده اند؛ این مجلس از همان ابتدا با این دید شکل 
گرفت و با توجه به این مساله نمایندگان ظاهرا فراموش 
کرده اند که دولت فعلی رویکرد همگرایانه با آنها دارد و با 
همان رویکردی که در مواجهه با دولت دوازدهم از آن بهره 
می بردند در قبال دولت فعلی نیز با همان رویکرد و نگاه پیش 
می روند. از طرفی با توجه به مسائل و مشکلاتی که در کشور 
وجود دارد که مهم ترین آن را می توان در مشکلات اقتصادی 
و معیشتی مردم جست وجو کرد. با این حال برخی نمایندگان 
انگار به عنوان منتقد در کناری ایستاده اند و به نقد عملکردها 
مخصوصا دولت مشغولند. لذا پر واضح است که امروز هم که 
بیش از 2 سال از روی کارآمدن مجلس یازدهم و قریب به یک 
سال از روی کارآمدن دولت سیزدهم می گذرد؛ نمایندگان 
همان نوع نگاه و رویکردی را که در انتخابات در قبال دولت 
آقای روحانی داشتند را دنبال می کنند و ادامه می دهند و 
تغییر خیلی خاصی را ندیده ایم.  برخی از نمایندگان مجلس به 
جای اینکه برای حل مشکلات و مسائل کشور طرح ارائه بدهند 
و برنامه ای برای مسائل مختلف داشته باشند با همان نگرش 
سابق به مسائل می نگرند. مجلسی ها فکر می کنند با این نگاه 
انتقادی که نسبت به دولت دارند می توانند خود را از مسئولیت 
مبرا کنند. در شرایطی که اینها خود در قدرت هستند و مجلس 
خود قوه تصمیم  گیر و قانون گذار کشور است. البته هرچه به 
پایان این مجلس بیشتر نزدیک شویم این نگاه انتقادی بیشتر 
و تندتر خواهد شد. به خصوص که امسال مجلس سومین سال 
خود را می گذراند و سال آینده نیز نمایندگان سال پایانی را 
خواهند گذراند. لذا به نظر می رسد که سال آینده انتقادات و 
مواضع نسبت به حال حاضر تندتر خواهد شد. چرا که برخی 
از نمایندگان فکر می کنند که با نگاه انتقادی می توانند از 
مردم کسب رأی کنند. در صورتی که باید نسبت به عملکرد 

خودشان به مردم پاسخگو باشند. 

وزیر خارجه روسیه با اشاره به اینکه غربی ها تنها به فکر منافع 
خود هستند، تاکید کرد که آن ها منافع کشورهایی مانند ایران 
را نادیده می گیرند. سرگئی لاوروف، وزیر خارجه روسیه در 
اظهاراتی گفت که غربی ها تنها بر منافع خود تمرکز می کنند 
و منافع کشورهای دیگر مانند چین، ایران و هند را نادیده 
می گیرند. وی تاکید کرد که غربی ها تمام تلاش خود را به کار 
می گیرند تا سلطه گری خود در سطح بین المللی را حفظ کنند. 
لاوروف همچنین با انتقاد از عملکرد ناتو گفت: جمله ناتو یک 
ائتلاف دفاعی است، مزخرف و مضحک است. حتی شرم آور است 

که چنین چرندیاتی را مطرح کنیم.

آرمانملی:رئیس جمهور با بیان اینکه دولت 
به عنوان کارگزار نظام اسلامی خود را موظف 
به حمایت از امر ازدواج می داند، برای تسهیل 
پرداخت وام ازدواج به جوانان، در اختیار قرار 
دادن امکانات و مراکز فرهنگی دولتی برای 
ازدواج جوانان و نیز تحویل زمین و پرداخت 
تسهیلات به خود جوانان برای ساخت مسکن 
در راستای تسهیل ازدواج دستورات ویژه ای 
صادر کرد.  آیت ا... سید ابراهیم رئیسی صبح 
دیروز جمعه در جشن وصال )آیین گرامیداشت 
هفته ازدواج( در تالار وحدت با تبریک حلول ماه 
ذی الحجه و سالروز ازدواج امیرالمومنین حضرت 
علی)ع( و حضرت صدیقه طاهره)س( ازدواج و 
تشکیل خانواده را امری الهی و ضامن بقای انسان 
دانست. رئیس جمهور افزود: تناسب شخصیتی 
زوجین و هم کُفو بودن از مسائل و عناصر اصلی 
در همدلی و پیوند زوجین است. وی با قدردانی 
از خیرین حوزه ازدواج عنوان کرد: از مهم ترین 
معروفات، تلاش برای ازدواج جوانان است و 
کسی که واسطه این کار خیر شود از برکات آن 
در زندگی بهره می برد. رئیس جمهور همچنین 
از کسانی که برای حل اختلاف زوجین در جهت 
تحکیم خانواده ها تلاش می کنند نیز قدردانی 
کرد و گفت: اختلاف در زندگی بعضاً پیش می آید 
اما راه حل آن مراجعه به مراکز مشاوره و حکم 
قضائی نیست. رئیسی اظهار کرد: هیچ کس 
برای حل اختلافات خانوادگی توانمندتر از 
خودِ زوجین نیست که می توانند با سخن گفتن 
و مفاهمه مشکل را حل کنند اما اگر خودشان 
نتوانستند مصالحه کنند بهترین راهکار حکمیت 
و ریش سفیدی بزرگان است. رئیس جمهور با 
تاکید بر ازدواج آسان به مسأله مهریه ها نیز اشاره 
کرد و ابراز داشت: ازدواج معامله نیست و مهریه 
نمی تواند ضامن خوشبختی زوجین باشد، بلکه 
آنچه سبب استحکام خانواده می شود مودت و 
همدلی است. رئیسی مودت را عشق  ورزیدن و 
پیوند دل ها تعبیر کرد و گفت: خداوند متعال در 
قرآن می فرماید ما شما را از نفس خودتان زوج 
قرار دادیم و مودّت را در دل های انسان نهادیم. 

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش به 
تبیین وظایف و اقدامات دولت برای تسهیل امر 
ازدواج پرداخت و گفت: دولت به عنوان کارگزار 
نظام اسلامی خود را موظف به حمایت از امر 
ازدواج می داند. رئیس جمهور یکی از مهم ترین 
مسائل در ازدواج آسان را پرهیز از تشریفات زاید 
عنوان کرد و گفت: علاوه بر مهریه های گزاف، 
تشریفات زاید هم مانع از ازدواج آسان می شود. 
وی در همین راستا به دبیر شورای عالی جوانان 
ماموریت داد ظرف ۱۵ روز آیین نامه ای را برای 
برگزاری مراسم  ازدواج در مراکز فرهنگی و 
 تفریحی دولتی در سراسر کشور تهیه و ابلاغ کند. 
رئیسی تسریع در پرداخت تسهیلات بانکی 
برای ازدواج را نیز مورد تاکید قرار داد و گفت: 
تسهیلات اگر به موقع در اختیار دختر و پسری 
که می خواهند ازدواج کنند قرار نگیرد یا به 
سختی به آنها پرداخت شود موجب تضییق 
است؛ قبلا هم گفته ام تسهیلات باید تسهیلات 
باشد، نه تضییقات. بانک ها نباید در این زمینه 
خلاف مصوبات عمل کنند. رئیس جمهور بر 
همین اساس بانک مرکزی را ملزم کرد که ظرف 
۱۵ روز آیین نامه ای را برای تسریع و تسهیل در 
پرداخت وام ازدواج از »حیث وثایق و تضامین« 

و تعیین »سقف زمان انتظار« تهیه کند که بر 
اساس آن زوجین بدانند ظرف چه مدتی وام شان 
پرداخت می شود. رئیسی بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد را نیز مامور نظارت بر روند پرداخت 
تسهیلات ازدواج کرد و متذکر شد اگر بانکی در 
پرداخت تسهیلات مرتکب تخلف شد حتما با 
آن برخورد قاطع شود. رئیس جمهور به مشکل 
زوجین جوان برای تامین مسکن اشاره کرد و 
از وزارت راه و شهرسازی خواست که زوجین 
جوان را در اولویت واگذاری مسکن قرار دهد. 
رئیسی با تاکید بر ساخت ۴ میلیون مسکن در 
۴ سال به عنوان نیاز کشور تصریح کرد: دولت 
برای ساخت مسکن، زمین تهیه می کند و وزارت 
راه و شهرسازی برای تسریع در این کار می تواند 
در قالب تعاونی با در اختیار قرار دادن زمین و 
پرداخت تسهیلات و امکانات، از خودِ جوانان هم 
در ساخت مسکن کمک بگیرد. رئیس جمهور 
اشتغال را هم از موضوعات مهم در تسهیل در 
امر ازدواج برشمرد و گفت: آمار اشتغال بهتر از 
گذشته شده و با فروکش کردن کرونا وضعیت 
کسب و کار و تولید رو به پیشرفت است که 
می تواند دغدغه جوانان به ویژه قشر تحصیلکرده 

را تا حدود زیادی برطرف کند. 

 تهران و واشنگتن
 انعطاف بیشتری از خود 

نشان دهند

 یک کارشناس مسائل بین الملل 
با بیان اینکه آغاز مذاکرات احیای 
برجام گام خوبی است که شاید 
بتواند گره ای که باعث شده مذاکرات 
از اسفند ماه سال گذشته، متوقف 
شود، باز کند، افزود: تغییر مکان 
مذاکرات، تاثیر چندانی بر این روند 
ندارد و آنچه که مهم است این است 
که آمریکا و ایران در این مذاکرات 
انعطاف بیشتری از خود نشان دهند. 
حسن بهشتی پور ، تصریح کرد: در 
مذاکرات وین شاهد انجام مذاکرات 
غیر مستقیم بین ایران و آمریکا با 
تسهیل گری اتحادیه اروپا بودیم 
ولی به نظر می رسد که باید در این 
روند تجدید نظر شود. کارشناس 
مسائل بین الملل  گفت: امیدواریم 
گره ایجاد شده در مذاکرات باز شود.

رئیسجمهور:

دولتخودراموظفبهحمایتازامرازدواجمیداند
یکیازمهمترینمسائلدرازدواجآسانپرهیزازتشریفاتزایداست

 برای مردم احترام لازم را 
قائل نیستیم

جمعه  نماز  هفته  این  خطیب 
تهران گفت: عمران و آبادانی کشور 
از اهداف کلیدی نظام اسلامی است. 
حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی 
فرد با بیان اینکه هدف از حکمرانی 
و قضاوت بسط عدالت است، افزود: 
قطعی  تکلیف  یک  ورزی  عدالت 
الهی است و همه ما بدون استثنا 
به  خود  آراستگی  برای  موظفیم 
عدالت قدم برداریم و دیگر اینکه از 
تمام ظرفیت خود برای بسط عدالت 
در جامعه تلاش کنیم و این معنای 
امر به معروف و نهی از منکر است. 
اگر جامعه اسلامی به این خصیصه 
آراسته شود شاهد یک تحول عظیم 
در دنیای اسلام و کشور اسلامی 
خواهیم بود. باید حق را بشناسیم 
تا آراسته به حق شویم. شناخت 
حق یعنی شناخت وظیفه در همه 
سطوح فردی و اجتماعی و اقتصادی و 
فرهنگی و... که بسیار مهم است. نظام 
اسلامی و مدیر اسلامی باید این حقوق 
را بشناسد. باید در مسیر احقاق این 
حقوق قدم برداشت. وی تاکید کرد: 
یکی از مهم ترین حقوق احترام به 
مردم است. ما برای مردم احترام لازم 
را قائل نیستیم. مدیر و مسئول باید با 

ادب با مردم برخورد کند. 

وضعیت آمریکا و اروپا به 
مراتب بدتر از ایران است

مشاور عالی فرمانده ارتش، مایوس 
کردن جوانان از دولت، نظام، انقلاب و 
مسئولان را هدف دیگر دشمنان در 
جنگ نرم و جدا کردن مردم از دولت 
دانست و خاطرنشان کرد: دشمن 
از طریق شبکه های معاند به دنبال 
سیاه نمایی از وضعیت کشور است، در 
حالیکه وضعیت آمریکا و اروپا به مراتب 
بدتر از ایران است.  سردار پوردستان 
گفت: دشمن غافل از این است که اراده 
خدا بر گسترش دین است و همین 
یادواره های شهدا، هیات های عزاداری، 
تجمعات سلام فرمانده، کانون های 
نورانی هستند که تلالو آنها دل های 
جوانان را روشن می کند. پوردستان 
تشکیل تمدن نوین اسلامی و ظهور 
ولایت عظمی را دو هدف مهم مورد 
تاکید مقام معظم رهبری در بیانیه 
گام دوم انقلاب برشمرد و گفت: در 
این راستا دو وظیفه فردی و اجتماعی 
بر عهده داریم و به عنوان اولین وظیفه 
فردی باید بنیه های اعتقادی و ایمانی 
خود را حفظ و تقویت کنیم. وی با 
تاکید بر اینکه باید واقعیت ها را ببینیم 
و به ساده اندیشان تذکر و آگاهی دهیم، 
اظهار کرد: خودمان اپوزیسیون نظامی 
که برآمده از خون شهداست، نباشیم. 

داریوش قنبری
 فعال سیاسی اصلاح طلب


